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Informacje  
teleadresowe:

Biuro Warmińsko-Mazurskiej Izby Rol- 
niczej, ul. Towarowa 1, 10-416 Olsz-
tyn, tel./fax 89 534 05 67, e-mail:  
wmirol@wmirol.org.pl; www.wmirol.org.pl;  
https://www.facebook.com/WMIROL

Biuro Izby w Olsztynie pracuje od 
poniedziałku do piątku w godzinach 
7.30–15.30.

Biura Terenowe Izby:
Bartoszyce
ul. Kętrzyńska 45 A, 11-200 Bartoszyce,
tel. 89 762 02 55,  
bartoszyce@wmirol.org.pl
Elbląg
ul. Grunwaldzka 2, 82-300 Elbląg, 
tel./fax 55 236 77 02,  
elblag@wmirol.org.pl
Giżycko
ul. Przemysłowa 2, 11-500 Giżycko, 
tel./fax 87 428 14 94,  
gizycko@wmirol.org.pl
Nowe Miasto Lubawskie
ul. Grunwaldzka 3, 13-300 Nowe 
Miasto Lubawskie, tel. 56 474 49 11, 
nowemiasto@wmirol.org.pl
Oleck
al. Zwycięstwa 10, 19-400 Olecko, 
tel./fax 87 520 10 60,  
olecko@wmirol.org.pl
Szczytno
ul. Lipperta 10, 12-100 Szczytno, 
tel./fax 89 624 01 49,  
szczytno@wmirol.org.pl

W biurze Izby w poniedziałki, w go-
dzinach 10.30–15.30 oraz w czwart-
ki, w godzinach 9.00–14.00 dyżurują 
radcy prawni. Zainteresowani rolni-
cy mogą uzyskać bezpłatną pomoc 
prawną po wcześniejszym, telefonicz-
nym uzgodnieniu terminu. Na spotka-
nie należy przywieźć wszelkie doku-
menty, dotyczące danej sprawy.

Zarząd Warmińsko-Mazurskiej Izby 
Rolniczej:
Romuald Tański – prezes
Marek Kuźniewski – wiceprezes
Piotr Miecznikowski – członek zarządu 
Robert Nowacki – członek zarządu
Jerzy Salitra – członek zarządu
Łukasz Pergoł – delegat do KRIR

Biuletyn Warmińsko-Mazurskiej Izby 
Rolniczej przygotowuje zespół pra-
cowników Izby pod redakcją Anny 
Naumczyk-Szałaj. 

ISSN 1643-899X

26 marca br., w biurze Warmińsko-
-Mazurskiej Izby Rolniczej w Olszty-
nie, odbyło się pierwsze posiedzenie 
Komisji ds. Monitorowania Rynków 
Rolnych i Zwalczania Wirusa ASF. 
Podczas posiedzenia wybrano Prze-
wodniczącego Komisji, którym został 
pan Roman Rapkowski – Delegat na 
Walne Zgromadzenie W-MIR z po-
wiatu mrągowskiego oraz Wiceprze-
wodniczącego Komisji w osobie pana 
Mateusza Cygana – Delegata na Wal-
ne Zgromadzenie W-MIR z powia-
tu olsztyńskiego. Z ramienia centrali 
Warmińsko-Mazurskiej Izby Rolniczej 
w spotkaniu uczestniczył pan Jerzy 
Salitra – Członek Zarządu. Wśród za-

proszonych obecni byli pani Dorota 
Daniluk – Zastępca Warmińsko-Ma-
zurskiego Wojewódzkiego Lekarza 
Weterynarii oraz pan Cezary Antczak 
z Wydziału Rozwoju Rynków Rolnych 
Krajowego Ośrodka Wsparcia Rol-
nictwa Oddział Terenowy w Olszty-
nie. W trakcie spotkania omówiono 
obecną sytuację na rynkach świa-
towych i przeanalizowano skalę na-
pływu produktów z Ukrainy na rynki 
europejskie. Ważnym tematem była 
również aktualna sytuacja epizoo-
tyczna w województwie warmiń-
sko-mazurskim w kontekście wirusa 
ASF i grypy ptaków.

26 marca br., w biurze Warmińsko-
-Mazurskiej Izby Rolniczej w Olszty-
nie, odbyło się pierwsze posiedze-
nie Komisji ds. Monitorowania Strat 
Spowodowanych Niekorzystnymi 
Warunkami Atmosferycznymi, pod-
czas którego wybrano kierownictwo. 
Przewodniczącym Komisji został pan 
Krzysztof Kazaniecki – Przewodni-
czący Rady Powiatowej W-MIR w po-
wiecie gołdapskim, a Wiceprzewod-
niczącym – pan Mirosław Borowski, 
piastujący funkcję Przewodniczącego 
Rady Powiatowej W-MIR w powiecie 

oleckim. Zarząd W-MIR reprezento-
wany był przez pana Piotra Mieczni-
kowskiego. W spotkaniu udział wzięła 
pani Ewa Bonusiak – Inspektor Woje-
wódzki Wydziału Infrastruktury i Nie-
ruchomości Warmińsko-Mazurskiego 
Urzędu Wojewódzkiego. Podczas po-
siedzenia podsumowano wyniki sza-
cowania zeszłorocznej suszy i przygo-
towano wnioski do Zarządu W-MIR 
o wystąpienie do Ministra Rolnictwa 
i Rozwoju Wsi o:

 – podanie, na który dzień przyj-
mowane są terminy koszenia 

POSIEDZENIE KOMISJI
DS. MONITOROWANIA

RYNKÓW ROLNYCH
I ZWALCZANIA WIRUSA ASF

POSIEDZENIE KOMISJI
DS. MONITOROWANIA 

STRAT SPOWODOWANYCH 
NIEKORZYSTNYMI

WARUNKAMI
ATMOSFERYCZNYMI
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Zarząd Warmińsko-Mazurskiej Izby Rol-
niczej w okresie od 1 do 30 kwietnia 
2024 r. obradował na dwóch posiedze-
niach, podczas których zajmował się na-
stępującymi sprawami:
1. realizacją wniosków z Walnego 

Zgromadzenia W-MIR oraz z po-
siedzeń Rad Powiatowych W-MIR;

2. opiniowaniem aktów prawnych, 
otrzymywanych z Krajowej Rady 
Izb Rolniczych;

3. opiniowaniem nieruchomości rol-
nych z Zasobu Własności Rolnej 
Skarbu Państwa;

4. opiniowaniem miejscowych pla-
nów zagospodarowania prze-
strzennego;

5. opiniowaniem komorniczym;
6. bieżącym monitorowaniem reali-

zacji budżetu Izby;
7. organizacją, wspólnie z Warmiń-

sko-Mazurskim Ośrodkiem Do-
radztwa Rolniczego, Olimpiady 
Wiedzy Rolniczej, Ochrony Środo-
wiska i BHP w Rolnictwie;

8. organizacją 12.04.2024 r. w Olszty-
nie, wraz z Uniwersytetem Warmiń-
sko-Mazurskim, Olimpiady Wiedzy 
i Umiejętności Rolniczych;

9. organizacją XIV Wiosennych 
Targów Ogrodniczych „Pamię-
tajcie o ogrodach” w dniach  
20–21.04.2024 r.

Podczas posiedzenia 11 kwietnia 2024 r. 
Zarząd W-MIR postanowił wystoso-
wać pisma w następujących sprawach:

 – podjęcia działań, zmierzających 
do uwzględnienia w pomocy 
suszowej tych rolników, którzy 
w kalkulacji suszowej (produkcja 
roślinna) nie przekroczyli 30%, 
a mają w swoich gospodarstwach 
uprawy, w których straty prze-
kroczyły 30%;

 – podjęcia działań dotyczących 
organizacji w formie stacjonar-
nej obowiązkowych szkoleń 
w województwie warmińsko-
-mazurskim z zakresu stosowa-
nia antybiotyków;

 – zmiany ustawy o gospodarowa-
niu nieruchomościami rolnymi 
Skarbu Państwa w zakresie prze-
pisów regulujących karanie za 
ustanowienie hipoteki na nieru-
chomości bez zgody KOWR.

Ponadto Zarząd Izby postanowił włą-
czyć się w organizację Mlecznych 
Laurów, a także podjął dwie uchwały: 
o dofinansowaniu Doświadczalnictwa 
Oceny Odmian we Wrócikowie w kwo-
cie 15 000 zł brutto oraz w sprawie 
podpisania umowy z Krajową Radą Izb 
Rolniczych na realizację zadania „Drób 
– lubię to!”.
Podczas posiedzenia 26 kwietnia 2024 
r. Zarząd postanowił zorganizować 
wyjazd 8 maja 2024 r. przedstawicieli 
W-MIR na konferencję pt. „20 lat Polski 
w UE – podsumowanie i perspektywa 
rozwoju polskiego rolnictwa”, a także 
zapoznał się z wnioskami Komisji ds. 
Monitorowania Strat Spowodowa-

nych Niekorzystnymi Warunkami 
Atmosferycznymi, wypracowanymi 
podczas posiedzenia Komisji i zdecy-
dował wystosować w tej kwestii od-
powiednie pisma.
Członkowie Zarządu reagowali na 
wszelkie sprawy zgłaszane przez rol-
ników oraz uczestniczyli w spotka-
niach i posiedzeniach Rad Powiato-
wych, m.in.:
4 kwietnia 2024 r. pan Romuald Tański 
– Prezes W-MIR spotkał się w Olszty-
nie z rolnikami z powiatu nidzickiego 
w sprawie szkód łowieckich;
4 kwietnia 2024 r. pani Zofia Stankie-
wicz  – Członkini Rady Powiatowej 
W-MIR w powiecie ostródzkim uczest-
niczyła w posiedzeniu Prezydium Rady 
ds. Kobiet i Rodzin z Obszarów Wiej-
skich przy Krajowej Radzie Izb Rolni-
czych, które odbyło się w Warszawie;
9 kwietnia 2024 r. pan Marek Kuźniew-
ski – Wiceprezes W-MIR wziął udział 
w posiedzeniu komisji V edycji kon-
kursu „Doradca roku”, które odbyło się 
w Olsztynie;
12 kwietnia 2024 r. pan Piotr Miecz-
nikowski – Członek Zarządu W-MIR 
wziął udział w komisji konkursowej 
eliminacji okręgowych XLVII Olimpia-
dy Wiedzy i Umiejętności Rolniczych 
w Olsztynie;
16 kwietnia 2024 r. pan Romuald Tań-
ski – Prezes W-MIR oraz pani Jolan-
ta Mackiewicz – Dyrektor Biura Izby 
uczestniczyli w uroczystości wręczenia 
Mlecznych Laurów, zorganizowanej 

traw przy szacowaniu suszy przez 
aplikację suszową w przypad-
ku trwałych użytków zielonych 
jednokośnych, dwukośnych czy 
trzykośnych oraz wyjaśnienie, 
dlaczego aplikacja liczy mniejsze 
straty suszowe na łąkach wielo-
kośnych w porównaniu do jed-
nokośnych, bowiem wiadomo, że 
susza wiosenna wpływa na ob-
niżenie pierwszego pokosu, jak 
i kolejnych;

 – poprawę liczenia strat suszowych 

przez aplikację je szacującą, aby 
wyniki szacowania odzwiercie-
dlały realne straty na polu, a nie 
co roku były zaniżane;

 – zmianę sposobu logowania do 
aplikacji suszowej, polegającą 
na rezygnacji z logowania za po-
mocą profilu zaufanego na rzecz 
loginu i hasła do Platformy Usług 
Elektronicznych (PUE);

 – uruchomienie dodatkowej po-
mocy suszowej dla gospodarstw, 

które nie osiągnęły minimum 
30% strat w produkcji roślinnej. 

Ponadto Komisja wnioskuje o wystą-
pienie do KRIR z prośbą o zorgani-
zowanie spotkania w Ministerstwie 
Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie 
omówienia sposobu szacowania strat 
przez aplikację suszową i usprawnie-
nia jej działania. Komisja proponuje 
zaprosić na spotkanie przedstawicie-
li MRiRW, ARiMR, IUNG-u oraz po 
trzech reprezentantów z każdej z wo-
jewódzkich izb rolniczych.

POSIEDZENIA ZARZĄDU W-MIR
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w Olsztynie przez Warmińsko-Ma-
zurską Izbę Rolniczą i Warmińsko-
-Mazurski Związek Hodowców By-
dła Mlecznego;
20 i 21 kwietnia 2024 r. pan Romuald 
Tański – Prezes W-MIR oraz pan Ma-
rek Kuźniewski – Wiceprezes W-MIR 
uczestniczyli w XIV Wiosennych Targach 
Ogrodniczych „Pamiętajcie o ogrodach”, 
które odbyły się w Olsztynie;

24 kwietnia 2024 r. pan Łukasz Per-
goł – Delegat do Krajowej Rady Izb 
Rolniczych oraz pan Jarosław 
Deneka – Delegat do Walnego 
Zgromadzenia W-MIR z powia-
tu węgorzewskiego wzięli udział 
w posiedzeniu Rady ds. Młodych 
Rolników przy Krajowej Radzie 
Izb Rolniczych, odbywającym się 
w Warszawie;

25 kwietnia 2024 r. pan Piotr Miecz-
nikowski – Członek Zarządu W-MIR 
wziął udział w ogólnopolskiej konferen-
cji naukowej pt. „Zarządzanie bezpie-
czeństwem i zdrowiem zatrudnionych 
w epoce industrializacji gospodarki 
4.0”, zorganizowanej przez Okręgowy 
Inspektorat Pracy w Olsztynie, wraz 
z Uniwersytetem Warmińsko-Mazur-
skim w Olsztynie.

19 marca 2024 r. w Kętrzynie odby-
ło się posiedzenie Rady Powiatowej 
W-MIR w powiecie kętrzyńskim. 
W obradach uczestniczyli: pan Marek 
Kuźniewski – Wiceprezes W-MIR, pani 
Iwona Owczarzak – Zastępca Powiato-
wego Lekarza Weterynarii, pani Edyta 
Truszczyńska – Kierownik Powiatowe-
go Zespołu Doradców nr 6, pani Anna 
Muczyń – Kierownik Nadzoru Wod-
nego w Kętrzynie, pan Tomasz Komo-
rowski – Kierownik Biura Powiatowego 
ARiMR w Kętrzynie.
Pani Iwona Owczarzak omówiła sytu-
ację epizootyczną w powiecie kętrzyń-
skim, zwracając szczególną uwagę na 
aspekty afrykańskiego pomoru świń, 
wysoce zjadliwej grypy ptaków oraz 
wścieklizny zwierząt domowych i dzi-
kich. Pani Edyta Truszczyńska zapre-
zentowała harmonogram szkoleń pro-
wadzonych przez W-MODR, omówiła 
zasady i plany szkoleń dla rolników z za-
kresu stosowania antybiotyków oraz 
przekazała informacje na temat wy-
pełniania wniosków w kampanii 2024. 
Pani Anna Muczyń przedstawiła zakres 
prac utrzymaniowych i konserwacyj-
nych dla cieków wodnych w powiecie 
kętrzyńskim, natomiast pan Tomasz Ko-
morowski podsumował realizację wnio-
sków w kampanii 2023 roku, omówił 
zmiany, jakie czekają rolników w kam-
panii 2024, a także przekazał dane na 
temat realizacji wniosków suszowych 
i dopłat dla producentów kukurydzy. 
Z kolei Wiceprezes W-MIR podzielił się 
informacjami na temat bieżących prac 
Zarządu, a następnie członkowie Rady 
dyskutowali o aktualnej sytuacji rolni-
ków w Polsce.

3 kwietnia 2024 r. w Kalinowie od-
było się wspólne posiedzenie Rad 
Powiatowych W-MIR z powiatów 
ełckiego, gołdapskiego i oleckiego. 
W spotkaniu, poza członkami Rad Po-
wiatowych, uczestniczyli: pan Łukasz 
Bartkowski – Zastępca Dyrektora War-
mińsko-Mazurskiego Oddziału Regio-
nalnego ARiMR, pan Robert Nowacki 
– Dyrektor W-MODR Oddział Olecko, 
Członek Zarządu W-MIR, pan Woj-
ciech Przekop – przedstawiciel Sekcji 
Zamiejscowej KOWR w Ełku, pani Bo-
żena Dyszkiewicz – Kierownik ZD Ełk, 
pani Olga Herbszt – p.o. Kierownika 
ZD Olecko, pan Marcin Wiszniewski 
– Kierownik PT KRUS w Olecku, pan 
Piotr Kruniewicz – przedstawiciel BP 
ARiMR w Ełku, pan Krzysztof Krasow-
ski – Kierownik BP ARiMR w Olecku, 
pani Joanna Łabanowska – Zastępca 
Burmistrza Gołdapi, pan Andrzej Bez-
dziecki – Wójt Gminy Kalinowo oraz 
okoliczni rolnicy i myśliwi.

Tematem przewodnim spotkania było 
omówienie problemu nasilających się 
w ostatnim czasie ataków wilków na 
zwierzęta gospodarskie i domowe. Ze-
brani, podczas dyskusji, wypracowali 
kilka możliwych do wprowadzenia roz-
wiązań, które pozwoliłyby na poprawę 
bezpieczeństwa zarówno zwierząt, 
jak i ludzi, a także poprawę zasad oraz 
procedur odszkodowawczych. Po raz 
kolejny zwrócono również uwagę na 
problem zwierząt prawnie chronionych 
– łosi i żurawi, które wyrządzają ogrom-
ne szkody w uprawach rolnych.
Podczas posiedzenia ponownie po-
ruszono temat szacowania strat po-
wstałych w wyniku suszy. Rolnicy 
nie zgadzają się z oceną aplikacji, są 
też rozczarowani brakiem reakcji Mi-
nisterstwa na zgłaszane problemy, 
związane zarówno z funkcjonowa-
niem aplikacji, jak też wysokością 
oszacowanych strat, która nie od-
zwierciedla ich faktycznej skali.

POSIEDZENIA RAD POWIATOWYCH
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Omówiono również stan wypłat płat-
ności bezpośrednich za rok ubiegły oraz 
zmiany w aktualnym naborze: deroga-
cję normy GAEC 8, w której odstąpiono 
od konieczności ugorowania 4% grun-
tów na rzecz zastosowania wsiewek, 
międzyplonów ścierniskowych i ozi-
mych, czy też uprawy motylkowatych 
drobnonasiennych lub roślin bobowa-
tych w czystym siewie.
Sytuacja w rolnictwie jest wyjątkowo 
trudna, wobec czego rolnicy oczekują 
działania i realnych rozwiązań, które 
pozwolą im produkować, sprzedawać 
i prowadzić opłacalną produkcję.

12 kwietnia w Nidzicy odbyło się po-
siedzenie Rady Powiatowej W-MIR 
w powiecie nidzickim, zwołane przez 
pana Piotra Miecznikowskiego – Prze-
wodniczącego Rady. Do udziału w ob-
radach zaproszeni zostali wszyscy 
przedstawiciele samorządów gmin-
nych powiatu, Starostwa Powiatowego 
w Nidzicy oraz reprezentanci instytucji 

działających na rzecz rolnictwa powiatu 
nidzickiego.
W pierwszej części obrad omówiono 
odmiany Poznańskiej Hodowli Roślin, 
w związku ze zbliżającym się rozpoczę-
ciem kolejnego sezonu produkcyjnego 
w rolnictwie i koniecznością dokonania 
zasiewów.
Kolejna część obrad poświęcona zosta-
ła omówieniu stanu realizacji płatności 
bezpośrednich oraz pozostałych środ-
ków wspierających rolnictwo na prze-
łomie lat 2023 i 2024. Dyskutowano 
również nad zmianami wprowadzony-
mi w zakresie realizacji ekoschematów 
dobrowolnych, które budziły wiele kon-
trowersji w środowisku rolników. Mó-
wił o tym kierownik BP ARiMR w Nidzi-
cy, pan Grzegorz Mróz.
W ostatniej części posiedzenia Rady 
pochylono się po raz kolejny nad pro-
blemami dotyczącymi stanu melioracji 
i urządzeń wodnych oraz nad sytuacją 
na gruntach rolnych, zniszczonych przez 
bobry, którą omówili pan Witold Czaj-

kowski – Członek Rady z gminy Nidzica 
oraz pan Sławomir Ciesielski – Członek 
Rady z gminy Janowo. Przewodniczący 
Rady, pan Piotr Miecznikowski, na ko-
lejne posiedzenie postanowił zaprosić 
przedstawicieli Regionalnej Dyrekcji 
Ochrony Środowiska oraz reprezen-
tantów Państwowego Gospodarstwa 
Wodnego Wody Polskie.  

15 kwietnia 2024 r. w Budrach odby-
ło się posiedzenie Rady Powiatowej 
W-MIR w powiecie węgorzewskim. 
W spotkaniu, oprócz członków Rady 
W-MIR, udział wzięli: pan Piotr Turow-
ski – Dyrektor Warmińsko-Mazurskie-
go Oddziału Regionalnego ARiMR, pani 
Anna Mikielewicz – Kierownik Biura 
Powiatowego ARiMR w Węgorzewie, 
pan Leszek Florczyk – Powiatowy Le-
karz Weterynarii w Węgorzewie, pani 
Kinga Latosińska – Kierownik Zespołu 
Doradców w Węgorzewie, pan Andrzej 
Kruk – Wicestarosta Węgorzewa, pan 
Kamil Pawlukanis – Komendant Powia-
towy PSP w Węgorzewie, pan Roman 
Pretko – Koordynator Sekcji Zamiejsco-
wej KOWR w Bystrym.
Podczas posiedzenia omówiona zo-
stała aktualna sytuacja w rolnictwie 
oraz działania instytucji pracujących 
na rzecz rolnictwa. Poruszone zostały 
następujące tematy: sytuacja epizoo-
tyczna w powiecie węgorzewskim, stan 
realizacji wniosków o dopłaty bezpo-
średnie za rok 2023 oraz planowane 
zmiany w płatnościach bezpośrednich 
od 2024 r.
Pan Piotr Turowski poinformował, że 
decyzje o dopłaty bezpośrednie muszą 
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być wydane do 31 maja br., a pieniądze 
muszą zostać wypłacone do 30 czerw-
ca br. Przedstawił również przyczyny 
opóźnień wystawiania decyzji i wska-
zał, że ponad 30% gospodarstw z wo-
jewództwa warmińsko-mazurskiego 
skorzystało z ekoschematów. Poruszył 
także temat wniosków o pomoc suszo-
wą za rok 2023, o którą mogli ubiegać 
się ci producenci rolni, w gospodar-
stwach których szkody w uprawach 
rolnych, spowodowane wystąpieniem 
suszy i innych niekorzystnych zjawisk 
atmosferycznych, wyniosły powyżej 
30% średniej rocznej produkcji roślin-
nej. Dodał, że wielu rolników złożyło 
wnioski suszowe pomimo strat nie wy-
noszących 30% i w związku z tym będą 
wydawane decyzje odmowne.
Pani Kinga Latosińska omówiła zmiany 
w płatnościach bezpośrednich od 2024 r. 
Zmiany mają dotyczyć: zwolnienia gospo-
darstw do 10 ha z kontroli i sankcji za nie-
spełnianie warunkowości; większej swo-
body w decydowaniu o obowiązkowym 
okresie utrzymania okrywy glebowej 
(GAEC 6); uznania dywersyfikacji upraw 
za alternatywę dla zmianowania (GAEC 
7); zniesienia obowiązku ugorowania 4% 
gruntów ornych (GAEC 8).
Na koniec pan Leszek Florczyk przed-
stawił sytuację epizootyczną w po-
wiecie węgorzewskim. W roku 2023 
wykryto jedno ognisko ASF u dzików, 
a w roku 2024 już zostały stwierdzo-
ne dwa ogniska. Największy problem 
z wirusem ASF jest w zachodniej części 
województwa warmińsko-mazurskie-
go, tj. w powiatach elbląskim, iławskim 
i ostródzkim. Poruszył także temat 
wścieklizny. Od roku 2009 w powiecie 
węgorzewskim nie został odnotowa-

ny ani jeden przypadek tej choroby. 
Prowadzone są szczepienia aktywne 
lisów przeciwko wściekliźnie (zrzuty 
szczepionek) – w 2024 r. odbędą się 
w okresie jesiennym. Wszyscy miesz-
kańcy rejonów, których dotyczyć bę-
dzie zrzucenie szczepionek, otrzymają 
SMS-y z informacją o okresie szczepień 
i sposobie zachowania w przypadku 
znalezienia szczepionki.
18 kwietnia 2024 r. w Pasłęku odbyło 
się wspólne posiedzenie Rad Powia-
towych W-MIR z powiatów braniew-
skiego, elbląskiego i ostródzkiego. Po-
siedzenie zostało zwołane z inicjatywy 
Przewodniczącego, pana Romana Pu-
chalskiego. W spotkaniu, poza człon-
kami Rad Powiatowych, uczestniczyli 
przedstawiciele Zarządu W-MIR: pan 
Romuald Tański – Prezes, pan Marek 
Kuźniewski – Wiceprezes, Członkowie 
Zarządu – pan Piotr Miecznikowski 
i pan Jerzy Salitra, pełniący także funk-
cję Przewodniczącego Rady Powiato-
wej W-MIR w powiecie braniewskim, 
pani Jolanta Mackiewicz – Dyrektor 
Biura W-MIR oraz przedstawiciele in-
stytucji działających na rzecz rolnictwa: 
pan Piotr Turowski – Dyrektora OR 
Warmińsko-Mazurskiej ARiMR w Olsz-
tynie, pan Łukasz Bartkowski – Zastęp-
ca Dyrektora Warmińsko-Mazurskiego 
OR ARiMR, pan Roman Stankiewicz 
– Naczelnik Wydziału Płatności Bezpo-
średnich BP ARiMR w Elblągu, pan Ma-
ciej Zaleski – OT KOWR Koordynator 
Sekcji Zamiejscowej w Elblągu. 
Głównym tematem posiedzenia była 
ubiegłoroczna susza i problemy związa-
ne z aplikacją suszową. 
Podczas spotkania pan Maciej Zaleski 
z Sekcji Zamiejscowej KOWR w Elblą-

gu w swoim wystąpieniu poinformo-
wał uczestników o zagospodarowaniu 
gruntów Zasobu Własności Rolnej 
Skarbu Państwa poprzez sprzedaż 
i dzierżawę na terenie powiatów elblą-
skiego i braniewskiego oraz o bieżą-
cych sprawach, dotyczących przejmo-
wania od dzierżawcy Gospodarstwa 
Rolnego w Kwitajnach. Następnie pan 
Piotr Turowski – Dyrektor OR War-
mińsko-Mazurskiej ARiMR w Olsztynie 
przedstawił informacje na temat bieżą-
cej pracy OR ARiMR i omówił dane do-
tyczące realizacji wniosków o płatności 
bezpośrednie oraz wniosków pomoco-
wych dla rolników, takich jak dopłata 
do kukurydzy na ziarno i odszkodowa-
nie suszowe. Z kolei pan Roman Stan-
kiewicz – Naczelnik Wydziału Płatności 
Bezpośrednich BP ARiMR w Elblągu 
zaprezentował stan obecnej działalno-
ści BP ARiMR, a także omówił realizację 
wniosków pomocowych dla rolników 
z powiatu elbląskiego. 
Na zakończenie posiedzenia pan Ro-
muald Tański – Prezes W-MIR przed-
stawił informacje z bieżącej pracy Za-
rządu Izby. 
22 kwietnia 2024 r. w Olsztynie od-
było się posiedzenie Rady Powiato-
wej W-MIR w powiecie olsztyńskim. 
Wśród tematów, poruszonych podczas 
posiedzenia, nie zabrakło aktualnej sy-
tuacji epizootycznej w powiecie, którą 
omówiła pani Magdalena Zbanyszek-
-Kalinowska – Powiatowy Lekarz We-
terynarii, a także tegorocznej kampanii 
wnioskowej, przeanalizowanej zarów-
no z perspektywy pani Bogusławy 
Popielarz-Borko – Kierownika Biura 
Powiatowego ARiMR w Olsztynie, jak 
i pani Aniki Karolak – Kierownika Ze-
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społu Doradców w Olsztynie. Pan Mar-
cin Bąk z Krajowego Ośrodka Wsparcia 
Rolnictwa OT w Olsztynie przedstawił 
natomiast zagadnienia związane z go-
spodarką gruntami rolniczymi w powie-
cie, a pan Andrzej Szczapa z tej samej 
instytucji omówił możliwości uzyskania 

wsparcia w ramach Funduszu Ochro-
ny Rolnictwa. Pan Dariusz Wasiela 
– Dyrektor Zarządu Zlewni PGWWP 
w Olsztynie przedstawił informacje 
o stanie urządzeń wodnych i plano-
wanych remontach urządzeń meliora-
cyjnych w powiecie. Pan Gabriel Bodek 

wystąpił z ofertą firmy BIODEC sp. z o. o., 
która oferuje nowatorskie rozwiązania 
biotechnologiczne w produkcji rolniczej. 
Pan Romuald Tański – Prezes W-MIR 
omówił stan prac Zarządu Izby oraz 
poprowadził dyskusję na temat trudnej 
sytuacji w rolnictwie, spowodowanej 
m.in. niskimi cenami płodów rolnych, 
a także wyzwaniami, postawionymi 
przed rolnikami przez Europejski Zielo-
ny Ład. Członkowie Rady pogratulowali 
panu Mateuszowi Cyganowi, pełniące-
mu w Izbie funkcję Delegata na Walne 
Zgromadzenie, objęcia stanowiska 
Dyrektora Warmińsko-Mazurskiego 
Ośrodka Doradztwa Rolniczego z sie-
dzibą w Olsztynie, a panu Mieczysła-
wowi Aszkiełowiczowi – Członkowi 
Rady – objęcia funkcji Prezesa War-
mińsko-Mazurskiego Związku Ho-
dowców Koni.

WYSTĄPIENIA
WARMIŃSKO-MAZURSKIEJ IZBY ROLNICZEJ

18 marca br. Zarząd Warmińsko-Ma-
zurskiej Izby Rolniczej negatywnie 
zaopiniował projekt ustawy o zmia-
nie ustawy o ochronie zwierząt. Sa-
morząd rolniczy nie akceptuje żadnej 
formy ograniczenia produkcji zwie-
rzęcej, niezależnie od sektora.

4 kwietnia br. Zarząd Izby wystąpił 
do Głównego Inspektora Ochrony 
Roślin i Nasiennictwa z prośbą o roz-
ważenie rozszerzenia katalogu roślin 
objętych metodykami Integrowanej 
Produkcji (IP). Opracowanie nowych 
metodyk, zdaniem samorządu rol-
niczego, zwiększy areał upraw obję-
tych certyfikatami IP ze względu na 
ekoschemat „Prowadzenie produk-
cji roślinnej w systemie Integrowa-
nej Produkcji Roślin”. Wnioskowano 
o metodyki do następujących ro-
ślin: bobik, łubin, słonecznik, owies, 
pszenżyto, żyto i jęczmień.
4 kwietnia br. Zarząd W-MIR, na 
wniosek rolników z powiatu iław-
skiego, zawnioskował do Krajowej 

Rady Izb Rolniczych o wystąpienie 
do Ministra Rolnictwa i Rozwoju 
Wsi w sprawie uruchomienia pro-
gramu pomocy dla rolników poszko-
dowanych w wyniku wystąpienia 
ptasiej grypy nie tylko w ich gospo-
darstwach, ale także dla poszkodo-
wanych w związku z tym, że ptasia 
grypa wystąpiła w sąsiedztwie ich 
gospodarstwa, przez co musieli cza-
sowo zaprzestać produkcji w strefie 
dotkniętej poważnymi ograniczenia-
mi gospodarowania. KRIR 10 kwiet-
nia br. wystąpiła w tej sprawie do 
MRiRW.

4 kwietnia br. Zarząd Izby, na wnio-
sek Rady Powiatowej W-MIR w po-
wiecie nowomiejskim, zwrócił się 
do Krajowej Rady Izb Rolniczych 
z prośbą o ponowne wystąpienie do 
Ministerstwa Klimatu i Środowiska 
o uruchomienie kolejnego naboru 
wniosków w ramach „Ogólnopolskie-
go programu środowiskowej regene-
racji gleb poprzez ich wapnowanie”. 

Dodatkowo Zarząd zawnioskował 
o przesunięcie dla województwa 
warmińsko-mazurskiego niewyko-
rzystanych środków z poprzedniego 
naboru na wapnowanie gleb z tych 
województw, które nie wykorzystały 
puli przyznanych im środków.

8 kwietnia br. Zarząd W-MIR, za 
pośrednictwem Krajowej Rady Izb 
Rolniczych, wystąpił do Ministra 
Rolnictwa i Rozwoju Wsi z uwaga-
mi do planowanego naboru pomocy 
do sprzedanych zbóż. Postulowano 
o wprowadzenie terminu sprzedaży 
zbóż od 1 sierpnia 2023 r. oraz za-
proponowano wprowadzenie stawki 
pomocy uzależnionej od ceny sprze-
daży z faktury.

8 kwietnia br. Zarząd Izby wystosował 
pozytywną opinię do KRIR w sprawie 
projektu ustawy o zwrocie części po-
datku rolnego za 2024 r., który pro-
ponuje zwrot części podatku rolnego 
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w kwocie stanowiącej iloczyn różnicy 
w cenie przyjętej do naliczania po-
datku rolnego w 2024 r. i przyjętej  
w 2023 r. oraz liczby hektarów prze-
liczeniowych, określonych w nakazie 
podatkowym lub deklaracji podat-
kowej. Zarząd Izby uważa projekt 
za oczekiwany przez środowisko 
rolnicze. Z uwagi na ciężką sytuację 
producentów rolnych, takie zwolnie-
nie z pewnością wesprze kondycję 
finansową gospodarstw rolnych. Jed-
nocześnie Zarząd W-MIR zwrócił 
uwagę na brak zapisów zabezpie-
czających dochody izb rolniczych, 
które przysługują samorządowi 
rolniczemu na podstawie art. 35 
ust. 1 pkt 1 Ustawy z dnia 14 grud-
nia 1995 r. o izbach rolniczych  
(tj. Dz.U. z 2022 r. poz. 183).

17 kwietnia br. Zarząd W-MIR wy-
stosował pismo do KRIR w sprawie 
podjęcia działań w zakresie zmiany 
zasad zabezpieczania interesów Kra-
jowego Ośrodka Wsparcia Rolnic-
twa, poprzez nadzorowanie wpisów 
hipoteki w księgach wieczystych 
nieruchomości kupionych z Zasobu 
WRSP. Zdaniem Zarządu Izby, należy 
zmienić przepisy regulujące wysokość 
kary za niedotrzymanie obowiązków 
nabywcy. Obecnie, za dokonanie 
wpisu w księdze wieczystej bez zgo-
dy KOWR, nabywca ma obowiązek 
uiścić karę w kwocie wynoszącej 40% 
ceny sprzedaży. Według samorządu 
rolniczego, kara ta jest stanowczo 
za wysoka. Zawnioskowano także 
o zliberalizowanie przepisów regu-
lujących zakaz dokonywania wpisów 
do hipoteki bez wcześniejszej zgody 
KOWR na możliwość zatwierdzenia 
hipoteki po jej ustanowieniu z powo-
dów, które już są wymienione w usta-
wie jako podstawa do wyrażenia zgo-
dy na wpis do hipoteki.

23 kwietnia br. Zarząd Izby nega-
tywnie zaopiniował zmiany w pro-
jekcie rozporządzenia Rady Mini-
strów, zmieniającego rozporządzenie 
w sprawie szczegółowego zakresu 
i sposobów realizacji niektórych za-

dań Agencji Restrukturyzacji i Mo-
dernizacji Rolnictwa, dotyczące  
§ 13zzo w sprawie udzielenia po-
mocy finansowej do sprzedanych 
zbóż. Zdaniem samorządu rolniczego, 
pomocą powinni być objęci rolnicy, 
którzy sprzedali zboża od 1 sierpnia 
2023 r., a pomoc powinna obejmo-
wać także rośliny oleiste.

23 kwietnia br. Zarząd W-MIR, za 
pośrednictwem Krajowej Rady Izb 
Rolniczych, wystąpił do Ministra Rol-
nictwa i Rozwoju Wsi z wnioskiem 
o uruchomienie kolejnego naboru 
na pomoc rolnikom poszkodowanym 
w wyniku suszy, którzy nie uzyska-
li minimum 30% start, a mieli straty 
w wysokości co najmniej 30% w po-
szczególnych uprawach.

24 kwietnia br. Zarząd W-MIR, wsłu-
chując się w sygnały płynące od rol-
ników województwa warmińsko-ma-
zurskiego (problem zgłoszony przez 
pana Jana Lewczyka – Członka Rady 
Powiatowej W-MIR w powiecie kę-
trzyńskim z gminy Kętrzyn), skiero-
wał pismo do Krajowej Rady Izb Rol-
niczych o przywrócenie przepisów 
art. 29 ust. 3bb ustawy o gospoda-
rowaniu nieruchomościami Skarbu 
Państwa sprzed nowelizacji z 5 paź-
dzierniku 2023 r. w zakresie udziału 
zbyt szerokiego katalogu podmio-
tów w przetargach ograniczonych 
na dzierżawę lub sprzedaż nierucho-
mości rolnych z Zasobu Własności 
Rolnej Skarbu Państwa. Do czasu 
nowelizacji art. 29 ust. 3bb ww. usta-
wy, umożliwiał KOWR dopuszczanie 
do przetargów ograniczonych osób, 
które nie spełniały ustawowej defini-
cji rolnika indywidualnego, czyli mło-
dych rolników. Taka konstrukcja nie 
wzbudzała wątpliwości wśród rolni-
ków, gdyż dopuszczała młode osoby, 
które chciały rozpocząć prowadzenie 
gospodarstwa rolnego (lub już pro-
wadziły), ale nie miały wymaganego 
okresu prowadzenia gospodarstwa 
i posiadały także decyzje ARiMR 
o przyznaniu przepisami pomocy na 
rozpoczęcie działalności rolniczej.

Po nowelizacji, ww. przepis dopusz-
cza także osoby, które: 1) nie spełnia-
ją wymogu dotyczącego 5-letniego 
okresu zamieszkiwania i realizują wa-
runki określone w decyzji o przyzna-
niu pomocy na rozpoczęcie działal-
ności gospodarczej na rzecz młodych 
rolników; lub 2) nie spełniają wymo-
gu dotyczącego 5-letniego okresu 
zamieszkiwania i mają nie więcej niż  
40 lat. Najwięcej sprzeciwu wśród 
rolników indywidualnych wzbudza 
drugi wariant. Obecnie obowiązują-
ca nowela spowodowała, iż przetargi 
ograniczone, organizowane zgodnie 
z art. 29 ust. 3b i 3bb, są tak szeroko 
dostępne, że de facto utraciły swój 
pierwotny charakter, czyli „ogranicze-
nie” i zdaniem samorządu rolniczego 
Warmii i Mazur nie spełniają swojej roli.
Ważne jest podkreślenie, że procedo-
wana nowelizacja przeszła tzw. szyb-
ką ścieżkę legislacyjną, która od pro-
jektu do podpisania trwała niecałe 
dwa miesiące. Senat RP negatywnie 
ocenił cały przygotowany projekt no-
welizacji. Należy też zauważyć, że na 
stronie sejmowego systemu przebie-
gu procesu legislacyjnego nie zostały 
zamieszczone żadne dokumenty po-
twierdzające przeprowadzenie od-
powiednich konsultacji społecznych. 
W związku z powyższym, Zarząd 
Warmińsko-Mazurskiej Izby Rolniczej 
skierował wniosek do KRIR o zmianę 
powoływanych przepisów i przywró-
cenie ich brzmienia sprzed noweliza-
cji na jesieni 2023 r. Konieczne zdaje 
się także sprawdzenie praktyczne-
go zastosowania innych przepisów, 
zmienionych tą nowelizacją.
W marcu i kwietniu 2024 r. Zarząd 
Warmińsko-Mazurskiej Izby Rolni-
czej wydał trzy informacje dla ko-
morników sądowych w sprawie za-
jętego mienia. W dwóch sprawach 
zajęte było całe gospodarstwo i zgod-
nie z art. 8295 Kodeksu postępowania 
cywilnego, mówiącym o wyłączeniu 
stosowania przepisów w przypadku 
równoczesnego skierowania egze-
kucji do wszystkich nieruchomości, 
wojewódzkie izby nie wydają opinii. 
Kolejna informacja dotyczyła dłużni-
ka, który nie był rolnikiem.
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ROLNICTWO OCZAMI
PRZEDSTAWICIELI W-MIR W POWIATACH

ZENON IWANOWSKI
PRZEWODNICZĄCY RADY POWIA-
TOWEJ W-MIR 
W POWIECIE GIŻYCKIM

Panie Przewodniczący, proszę opowie-
dzieć o sobie i prowadzonej działalności.

Jestem rolnikiem z powiatu giżyckiego, 
z gminy Miłki. Tutaj się urodziłem, wy-
chowałem i założyłem rodzinę. Rolnic-
two było nie tylko sposobem na życie, 
ale także pasją, którą odziedziczyłem 
po moich rodzicach. Rozwijając inten-
sywnie gospodarstwo, prowadziłem 
również działalność gospodarczą. 
Każdy dzień pracy dawał mi satysfak-
cję z dokonanych osiągnięć. Jednak 
życie potrafi zaskakiwać i skręcać 
w zupełnie nowym kierunku – spo-
łeczność lokalna zdecydowała, że 
moje doświadczenie i zaangażowanie 
z lat poprzednich mogą przynieść ko-
rzyści mieszkańcom gminy, w szcze-
gólności w sferze rolniczej.
W strukturze W-MIR służę czwartą kaden-
cję, tj. od roku 2011, a od 2023 roku pełnię 
rolę Przewodniczącego Rady Powiatowej 
W-MIR w powiecie giżyckim. Sprawowa-
nie tej funkcji jest dla mnie zarówno za-
szczytem, jak i nowym wyzwaniem. W roli 
przewodniczącego staram się wykorzystać 
moje doświadczenie i reprezentować inte-
resy rolników z naszego powiatu. 

Jak, Pana zdaniem, wygląda obecna sy-
tuacja w rolnictwie?
W obecnych czasach przyszło nam, 
rolnikom, wyjść na ulicę i zawalczyć 
o własne prawa i godne życie dla na-
szych rodzin poprzez protesty i strajki. 
Nasze postulaty to: obrona dochodo-
wości własnych gospodarstw, niena-
kładanie ograniczeń w produkcji zwie-
rzęcej, gwarantowane ceny płodów 
rolnych, pewny rynek zbytu, konku-
rencyjność na europejskim rynku oraz 
wyeliminowanie szkodliwych dla spo-
łeczeństwa i rolnictwa zapisów Zielo-
nego Ładu, a także niekontrolowanego 
napływu produktów spoza UE.
Jak Pan patrzy w przyszłość?
Wierzę, że z determinacją i poświę-
ceniem możemy osiągnąć wiele. 
Wciąż pozostaję rolnikiem z powo-
łania, gotowym służyć naszej spo-
łeczności i przyczynić się do roz-
woju rolnictwa w naszym pięknym 
regionie, jakim są Mazury.

KRZYSZTOF TOMASZ KAZANIECKI
PRZEWODNICZĄCY RADY POWIA-
TOWEJ W-MIR 
W POWIECIE GOŁDAPSKIM
Jest Pan Przewodniczącym Rady Powia-
towej W-MIR już trzecią kadencję. Jakie 
cele stawia Pan sobie teraz?

Od początku mojej działalności w War-
mińsko-Mazurskiej Izbie Rolniczej 
stawiam sobie za cel wypracowanie 
lepszej pozycji izb rolniczych w Pol-
sce. Niestety kompetencje izb są na-
dal bardzo ograniczone, mimo iż to my 
– rolnicy – stanowimy tak naprawdę 
największe źródło wiedzy i kompeten-
cji, które powinny być wykorzystane 
podczas tworzenia prawa krajowego 
czy unijnego. Pozwoliłoby to uniknąć 
wprowadzania często absurdalnych 
i niezgodnych z prawidłową prakty-
ką rolniczą przepisów prawnych. Być 
może uniknęlibyśmy wprowadzenia 
także Europejskiego Zielonego Ładu, 
który rujnuje rolników w Polsce i całej 
Unii Europejskiej. Zniesienie, albo przy-
najmniej zmiana założeń Zielonego 
Ładu to również cel, nad który zamie-
rzamy pracować jako Rada.
Europejski Zielony Ład dotyczy rolników 
nie tylko w Polsce, ale w całej Unii Eu-

ropejskiej, co widać podczas protestów, 
trwających praktycznie od początku 
tego roku. A jakie lokalne problemy do-
tykają rolników z Pana terenu?
W ostatnim czasie, w powiecie goł-
dapskim oraz okolicznych powiatach, 
nasiliły się ataki wilków na zwierzęta 
gospodarskie i domowe. Wilki wcho-
dzą już do wsi, na podwórka. Jest to 
problem na tyle poważny, że ludzie za-
czynają bać się o swoje dzieci i siebie 
samych. W okolicy widziano już wata-
hy wilków liczące nawet po 15 osobni-
ków. Wilki są głodne, a dzikiej zwierzy-
ny, która stanowi podstawowy pokarm 
wilków, jest coraz mniej, co sprawia, 
że zwierzęta gospodarskie i domowe 
coraz częściej będą stanowiły cele ich 
ataków. Jako Rada Powiatowa W-MIR 
w powiecie gołdapskim, wnioskowaliśmy 
o odstrzał redukcyjny wilków, jednak nie 
otrzymaliśmy zgody z RDOŚ. Ludzie są 
przestraszeni, a my mamy związane ręce.
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A jak wygląda sytuacja z odszkodo-
waniami?
Każdy rolnik, który poniósł stratę, 
może ubiegać się o odszkodowanie do 
RDOŚ, ale procedura jest bardzo długa, 
a rolnicy muszą czekać nawet ponad 
rok na wypłatę środków. Długi czas 
oczekiwania to jednak nie jedyny pro-
blem, gdyż przede wszystkim, aby uzy-
skać odszkodowanie, musimy posiadać 
szczątki zabitego zwierzęcia. Wilki na-
tomiast bardzo często wyciągają swo-
je ofiary poza ogrodzenia. Często też 
atakują zwierzęta nowonarodzone, 
których rolnik nie zdążył zarejestrować 
w systemie IRZplus, a nie ma możli-
wości ubiegania się o odszkodowanie 
do takich zwierząt. Cała procedura 
szacowania strat jest wadliwa. Jako 
Rada Powiatowa W-MIR, wielokrotnie 
zapraszaliśmy przedstawicieli RDOŚ 
do udziału w naszych posiedzeniach, 
jednak bez jakiegokolwiek odzewu. 
Także jako rolnicy jesteśmy ignorowani, 
a problem wymaga podjęcia współpra-
cy na wielu płaszczyznach. W ostat-
nim czasie, razem z Urzędem Miejskim 
w Gołdapi, pracujemy nad zebraniem 
dostatecznej ilości dokumentacji o ata-
kach, czy też nawet próbach ataków 
wilków. Takie dane, czy dokumentacja 

fotograficzna, umożliwi nam zobrazo-
wanie skali problemu i mam nadzieję 
uzyskania zgody na redukcję populacji 
tych zwierząt.
Czy rolnicy mają problem jedynie z wil-
kami?
Niestety wilki to nie jedyne zwierzęta, 
które utrudniają pracę rolnikom. Pro-
blemem jest również rosnąca popula-
cja łosi, wyrządzająca ogromne szkody 
w uprawach rolnych, a których odstrzał 
jest zakazany od 2001 roku. Poważne 
szkody wyrządzają także bobry, które 
doprowadzają do zalewania ogrom-
nych areałów upraw, co może całkowi-
cie pozbawić rolników dochodu. Pro-
blem stanowią także objęte ochroną 
żurawie, które wydziobują ziarna kuku-
rydzy z nowo obsianych plantacji, za co 
rolnik nie ma możliwości ubiegania się 
o odszkodowanie.
Co, Pana zdaniem, należy zmienić w naj-
bliższym czasie w rolnictwie?
W mojej ocenie, poza wspomnianymi 
wcześniej założeniami Europejskiego 
Zielonego Ładu, należy przede wszyst-
kim uprościć biurokrację w rolnictwie 
i pozwolić rolnikom pracować i produ-
kować. Ciągłe kontrole, wymagania, 
nowe przepisy powodują, że rolnicy 
rezygnują z prowadzenia działalności, 

gdyż to ich przerasta. Starsi rolnicy, 
którzy nie obsługują komputerów czy 
smartfonów, są zdani na instytucje 
doradcze. Jednak postęp wdrażania 
nowych wymogów sprawia, że taki 
rolnik niedługo będzie potrzebował 
doradcy na wyłączność. Rejestracja 
zwierząt przez aplikację IRZplus, eW-
niosekPlus, stałe dołączanie różnego 
rodzaju załączników, aktualizacje sie-
dzib stad, dodawanie zdjęć czy oświad-
czeń, a także elektroniczne szacowa-
nie szkód w uprawach – to wszystko, 
w połączeniu z brakiem opłacalności 
produkcji, doprowadzi do upadku wie-
lu gospodarstw rolnych. Należy także 
zwrócić uwagę na aplikację do szaco-
wania strat suszowych, która nie od-
daje rzeczywistych strat w uprawach 
rolnych. Nawet zmiana, polegająca na 
możliwości powołania komisji szacują-
cych w terenie, nie przyniosła zamie-
rzonych rezultatów, bo oszacowane 
straty były znacząco zaniżone. Dlatego 
trzeba pracować nad urealnieniem sza-
cowania strat przez aplikację.
W Polskim rolnictwie potrzeba zmian, 
potrzeba uproszczenia przepisów, 
uproszczenia absurdalnych wymo-
gów i zachęty do pracy w tak trud-
nym zawodzie.

ADAM GŁOWACKI

PRZEWODNICZĄCY RADY POWIA-
TOWEJ W-MIR 

W POWIECIE NOWOMIEJSKIM

Z czego wynika Pana zamiłowanie do 
rolnictwa?
Od urodzenia mieszkam na wsi i bar-
dzo dobrze znam problematykę rolni-
ków, ich ciężką pracę, którą wykonują 
każdego dnia. Moje zamiłowanie do 
rolnictwa wynika także z tego, że doce-
niam właśnie istotę tej pracy, związaną 
z ogromnym poświęceniem, wszech-
stronnością posiadanych umiejętności 
i szczególnego rodzaju zaangażowa-
niem. Podziwiam również determina-
cję rolników w działaniach związanych 
z samym utrzymaniem ich warsztatów 
pracy, które – w większości przypad-
ków – przekazywane są z pokolenia na 
pokolenia i są postrzegane jako realna 
wartość, w szerokim tego słowa zna-
czeniu.  
Jak ocenia Pan obecnie pracę w gospo-
darstwie rolnym?
Wieś, jaką pamiętam z moich najmłod-
szych lat, a tę, którą wszyscy widzimy 
obecnie, to dwa niewspółmierne „świa-

ty”. Postęp w zakresie sprzętu i techno-
logii jest ogromny. Jednak nie zmienia 
to faktu, że da się odczuć rozwarstwie-
nie w gospodarstwach w zakresie za-
awansowania technologicznego. Teraz 
na wsi, pod względem technicznym, 
zdecydowanie łatwiej się pracuje, nie-
stety pojawia się masa nowych proble-
mów na płaszczyźnie szeroko pojętej 
biurokracji i np. Zielonego Ładu.
Jakie najbliższe wyzwania stoją przed 
rolnikami?
Obecnie, tak jak widzimy, nawet glo-
balnie mamy problemy ze zbytem pło-
dów rolnych w cenie przekraczającej 
koszty produkcji. Składają się na to: 
wojna w Ukrainie, założenia Zielonego 
Ładu, a także czynniki ekonomiczne na 
rynkach międzynarodowych. Koniecz-
ne są działania strukturalne i organi-
zacyjne, które ustabilizują zachwiane 
rynki nie tylko krajowe, ale i światowe. 
W tym miejscu podkreślam, że wspie-
ram protesty rolników, ponieważ ko-
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nieczne jest podjęcie szybkich działań 
nie tylko na szczeblu krajowym, ale 
przede wszystkim na poziomie całej 
Unii Europejskiej.
Według Pana, jakie zmiany potrzebne są 
w rolnictwie?
Należy doprowadzić do sytuacji, w któ-
rej młodzi rolnicy, zaraz po zakończe-
niu nauki zawodowej, z przyjemnością 
będą chcieli pozostać na gospodar-
stwie rodziców. Aktualnie obserwuję 
ogromną migrację i unikanie przej-
mowania gospodarstw ze względów 
ekonomicznych. Zazwyczaj dzieci po-
zostają z rodzicami, żeby im pomóc 
i jednocześnie pracują zawodowo, ale 
nie dochodzi do przejęć gospodarstw 
rolnych z uwagi na wizję rozwoju tych 
działalności.
Jako osoba od wielu lat współpracująca 
z rolnikami, jak ocenia Pan wprowadzo-
ne wymogi Zielonego Ładu?

Rzeczywiście niejednokrotnie poma-
gałem rolnikom w zakresie wszelkiego 
rodzaju dokumentacji. Zielony Ład, nie 
tylko ze względów ekonomicznych, 
jest jedną z głównych bolączek naszej 
wsi. Struktura wiekowa gospodarstw 
rolnych wskazuje na to, że większość 
zarządzających gospodarstwami, to 
osoby w wieku 50–60 lat i więcej, co 
w rezultacie, w związku ze złożonością 
materii Zielonego Ładu, powoduje licz-
ne nieporozumienia, przekładające się 
na ewentualne sankcje na rzecz tych 
rolników.
Czy Zielony Ład wpłynie na polskie rol-
nictwo?
Dla rolników Zielony Ład to synonim 
największego zła i źródło kryzysu. 
Przez protestujących – postulat jego 
odrzucenia, wymieniany równie czę-
sto, jak zakaz importu tańszego zboża 
z zagranicy. Jednak za Zielonym Ładem 
idą także ogromne pieniądze i zmiany, 

które będą kluczowe dla utrzymania 
rolnictwa.
Jaki ocenia Pan swoją pracę społeczną 
na rzecz rozwoju rolnictwa?
Jako nowo wybrany Przewodniczący 
Rady Powiatowej W-MIR w powiecie 
nowomiejskim i wcześniej jej Czło-
nek, zawsze starałem się wskazywać 
na problemy, które dotykały naszych 
rolników. Usiłowałem również przed-
stawić konkretne rozwiązania, które 
niejednokrotnie przynosiły korzystne 
dla rolników efekty. Staram się, aby 
moja wiedza i zdobyte umiejętności 
oraz doświadczenie posłużyły „ludziom 
ciężkiej pracy”, którym zdecydowanie 
warto pomagać. Chcę podkreślić, że 
w kwestii wykonywania pracy spo-
łecznej, bardzo ważna jest współpraca 
z rolnikiem, jak również z ludźmi, któ-
rym rolnictwo leży na sercu.

Pan Mateusz Cygan – delegat do 
Walnego Zgromadzenia W-MIR 
z powiatu olsztyńskiego – został 
powołany na stanowisko Dyrekto-

ra Warmińsko-Mazurskiego Ośrod-
ka Doradztwa Rolniczego z siedzibą 
w Olsztynie. 
Serdecznie gratulujemy i życzymy 

wszelkiej pomyślności w realizacji 
zadań na powierzonym stanowisku 
oraz wielu sukcesów w pracy na rzecz 
rolników z naszego regionu.

27 marca br. w Gołdapi, z inicja-
tywy członków Rady Powiatowej 
W-MIR w powiecie gołdapskim – 
pana Krzysztofa Kazanieckiego oraz 
pana Piotra Banacha – odbyło się 
spotkanie, dotyczące coraz częst-
szych ataków wilków na zwierzęta 
gospodarskie i domowe. W zebraniu 
uczestniczył pan Rafał Kiersikowski – 
Pełnomocnik Wojewody Warmińsko-
-Mazurskiego ds. Rolnictwa. 
W ostatnim czasie doszło do serii 
agresywnych zachowań ze strony 
wilków, skierowanych na zwierzęta 
gospodarskie, ale także domowe – 
głównie psy. Wilki coraz odważniej 

wchodzą na podwórka, atakując nie 
tylko stada. Mieszkańcy boją się już 
nie tylko o swoje zwierzęta, ale także 
o siebie i dzieci. 
Zebrani rozmawiali na temat koniecz-
ności zmian przepisów oraz poszuki-
wania rozwiązań tej trudnej sytuacji. 
Uczestnicy spotkania przekazali panu 
Rafałowi Kiersikowskiemu dokumen-
tację fotograficzną oraz wyrazili swo-
je obawy i spostrzeżenia. Podczas 
obrad dyskutowano na temat braku 
rzetelnych informacji o liczbie wil-
ków, przebywających na danym tere-
nie oraz braku zgłoszeń do urzędów 
gmin, bez których utrudnione jest 

podejmowanie jakichkolwiek działań. 
Rolnicy skarżyli się również na bardzo 
skomplikowaną i długą procedurę 
odszkodowawczą. Ponadto, bardzo 
często, nie ma możliwości ubiegania 
się o odszkodowanie w przypadku 
np. nowonarodzonych cieląt, któ-
re nie zostały zarejestrowane przed 
atakiem, czy też w przypadku braku 
truchła zwierzyny. Zwrócono rów-
nież uwagę na fakt, iż przedstawiciele 
RDOŚ nie uczestniczą w żadnych spo-
tkaniach z rolnikami, a przesyłane za-
proszenia są ignorowane i pozostawio-
ne bez jakiejkolwiek odpowiedzi.

NOWY DYREKTOR W-MODR

PROBLEM WILKÓW
NADAL NIEROZWIĄZANY
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OLIMPIADA WIEDZY ROLNICZEJ, OCHRONY 
ŚRODOWISKA I BHP W ROLNICTWIE

Jak co roku, Warmińsko-Mazurska Izba 
Rolnicza włączyła się w organizację 
Olimpiady Wiedzy Rolniczej, Ochrony 
Środowiska i BHP w Rolnictwie, we 
współpracy z Warmińsko-Mazurskim 
Ośrodkiem Doradztwa Rolniczego 
w Olsztynie, finansując nagrody dla 
zwycięzców.
5 kwietnia br. w Gołdapi rozegrały się 
powiatowe eliminacje konkursu, zor-
ganizowane przez Zespół Doradców 
w Gołdapi. Spośród sześciorga uczest-
ników, miejsce I zdobył pan Patryk 
Hippel, miejsce II – pani Małgorzata 
Wójcik, miejsce III – pan Patryk Mej-
sak. Zwycięzcy będą reprezentować 

powiat w konkursie na szczeblu woje-
wódzkim. Wszyscy uczestnicy zostali 
nagrodzeni przez Przewodniczącego 
Rady Powiatowej W-MIR w powiecie 
gołdapskim, pana Krzysztof Kazaniec-
kiego.
Eliminacje Olimpiady w powiecie 
olsztyńskim przebiegły 10 kwietnia 
br. w Olsztynie. Pierwsze miejsce za-
jął w nich pan Jakub Żak, drugie pan 
Rafał Friedrich, a trzecie pan Damian 
Lorkowski. Te trzy osoby będą repre-
zentowały powiat olsztyński w finale 
wojewódzkim. Nagrody, w imieniu 
Warmińsko-Mazurskiej Izby Rolniczej, 
wręczył pan Mateusz Cygan – Dele-

gat do Walnego Zgromadzenia W-MIR 
z powiatu olsztyńskiego.
19 kwietnia br. w Pasłęku odbyły się 
także powiatowe eliminacje do tej 
Olimpiady, zorganizowane przez PZDR 
nr 2 Zespół Doradców w Elblągu. 
W konkursie wzięło udział dwudzie-
stu uczestników w wieku 18–35 lat, 
zamieszkałych w powiecie elbląskim. 
Komisja, po dogrywce, wyłoniła laure-
atów Olimpiady, którymi zostali: pani 
Katarzyna Kostrzewa (I miejsce ), pan 
Adrian Andrusewicz (II miejsce) i pan 
Karol Andrusewicz (III miejsce).
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POZNAŃSKA HODOWLA ROŚLIN

ARTYKUŁ SPONSOROWANY
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MUZEUM MASZYN ROLNICZYCH
W SZĄBRUKU

Wesprzyj nas, żeby Twoje dzieci i wnuki 
mogły zobaczyć to, co ocaliliśmy od zapo-
mnienia.
Muzeum Maszyn Rolniczych Dramiński

Muzeum zostało założone przez pana 
Janusza Dramińskiego, również za-
łożyciela olsztyńskiej firmy Dramiń-
ski SA, działającej nieprzerwanie od  
1987 roku, a produkującej przyrządy 
elektroniczne dla rolników, hodowców 
i weterynarzy, m.in. wilgotnościomie-
rze oraz ultrasonografy. 
Opiekę nad Muzeum sprawuje „Dra-
miński – Fundacja Ochrony Dziedzic-
twa Techniki Rolniczej Warmii i Mazur”. 
Miejsce to zostało stworzone z pasji 
pana Janusza Dramińskiego. Pasji, któ-
ra od kilkudziesięciu lat towarzyszy go-
spodarzowi tej niezwykłej placówki. 
Początkowo zbierano sprzęty z Prus 
Wschodnich, aby z czasem kolekcjo-
nować nie tylko narzędzia używane 
w polu oraz przydomowo w odległej 
przeszłości, ale również w PRL-u i po-
chodzące z całej Polski. Zbiory Muzeum 
liczą dziś około 600 egzemplarzy histo-
rycznych maszyn. Wśród nich są m.in. 
pługi, kieraty, młocarnie, wialnie, siecz-
karnie, siewniki, śrutowniki, traktory 
i tzw. samoróbki. Dodatkową atrakcję 
stanowi kilkaset drobniejszych artefak-
tów rolniczych, a także dawny sprzęt 
wiejskiego gospodarstwa domowego. 
Ponadto 277 kieratów konnych, zgro-
madzonych w Muzeum, dało podstawę 

do ustanowienia w 2018 roku rekordu 
Księgi Guinnessa.
Niezwykle ważną częścią Muzeum jest 
biblioteka, w której kolekcjonowane są 
dokumenty, opisy techniczne, reklamy 
czy fotografie, dotyczące zebranych 
urządzeń, a także książki związane 
z dziejami agrotechniki. 
Na zakup maszyn, a także przygotowa-
nie budynków do ich prezentacji, wyko-
rzystuje się finanse własne gospodarza 
tego niezwykłego miejsca. Natomiast 
na działania podejmowane w obiekcie 
pozyskiwane są także, w miarę możli-
wości, środki zewnętrzne. Digitalizacja 
zabytkowych młocarni ze zbiorów Mu-
zeum Maszyn Rolniczych w Sząbruku, 
wykonana w 2021 roku, była współ-
finansowana z dotacji otrzymanych 
od Województwa Warmińsko-Mazur-
skiego. Z kolei zadanie „Dokumentacja 
dziedzictwa kultury technicznej daw-
nej wsi – inwentaryzacja zbiorów Mu-
zeum Maszyn Rolniczych w Sząbruku” 
w 2022 roku zostało dofinansowane 
w ramach programu Narodowego In-
stytutu Dziedzictwa pn. „Wspólnie dla 
dziedzictwa”.
Zgodnie z zamysłem pana Janusza 
Dramińskiego, na terenie Muzeum po-
wstała także Aleja 100-lecia Odzyska-
nia Niepodległości, którą tworzy 280 
drzewek z gatunku lipa. Wśród zako-
rzenionych kilka lat temu tych sadzo-
nek, swoje miejsce znalazły monumen-
talne kamienie, eksponujące tabliczki 

z ważnymi dla Warmii datami. Gospo-
darze mają jeszcze w planach zaofero-
wanie najmłodszym zainteresowanym 
ścieżki dydaktycznej.
Muzeum w Sząbruku to strefa z duszą, 
otwarta na ludzi ciekawych historii czy 
to naszego regionu, czy mechanizacji 
rolnictwa. Podczas zwiedzania ma się 
okazję podziwiać nie tylko dziedzictwo 
kulturowe wsi. 
Muzeum Maszyn Rolniczych można 
zwiedzać bezpłatnie po wcześniej-
szym umówieniu się. Wizytę polecamy 
wszystkim miłośnikom rolnictwa i hi-
storii, starszym i młodszym. 
Więcej informacji na temat Muzeum 
znajduje się na stronie internetowej 
www.naterki.pl oraz na profilu www.
facebook.com/DraminskiMuzeumMa-
szynRolniczych.
Działalność tego wyjątkowego i ma-
gicznego miejsca każdy może wes-
przeć, wpłacając środki na konto orga-
nu prowadzącego, czyli: 
Dramiński – Fundacja Ochrony Dzie-
dzictwa Techniki Rolniczej Warmii 
i Mazur, KRS: 0000719670, nr rachun-
ku PLN: 71 1140 1111 0000 5746 
6100 1001, nr rachunku EUR: PL44 
1140 1111 0000 5746 6100 1002, 
SWIFT: BREXPLPWOLS.
Warto zobaczyć i wspierać to, co z wiel-
kiej pasji do techniki rolnictwa udało się 
ocalić od zapomnienia. Razem z Mu-
zeum zapraszamy na Warmię!
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SADZIMY DRZEWA Z OKAZJI DNIA ZIEMI

Już po raz czwarty EUROPE DIRECT 
Olsztyn oraz Warmińsko-Mazurska 
Izba Rolnicza połączyły siły, aby 
uczcić Dzień Ziemi w wyjątkowy 
sposób. Tegoroczne obchody, które 
odbyły się jak zawsze w całym wo-
jewództwie, zaangażowały społecz-
ność lokalną w praktyczne działania 
na rzecz ochrony środowiska.
Uczniowie szkół podstawowych z 19 miej-
scowości, których wykaz publikujemy 
dalej, przy udziale członków Rad Powia-
towych W-MIR oraz konsultantów ED 
Olsztyn, sadzili drzewa i krzewy przy 
swoich placówkach edukacyjnych.
Olszewo, 19.04.2024 r.;
Zabiele, 22.04.2024 r.;

Miłomłyn, 23.04.2024 r.;
Stare Juchy, 23.04.2024 r.;
Szwarcenowo, 23.04.2024 r.;
Zaborowo, 23.04.2024 r.;
Banie Mazurskie, 24.04.2024 r.;
Perły, 24.04.2024 r.;
Wielki Łęck, 24.04.2024 r.;
Barcikowo, 25.04.2024 r.;
Bażyny, 25.04.2024 r.;
Kandyty, 25.04.2024 r.;
Pasłęk, 25.04.2024 r.;
Biedaszki, 26.04.2024 r.;
Boreczno, 26.04.2024 r.;
Hejdyk, 26.04.2024 r.;

Skop, 26.04.2024 r.;
Wilczęta, 26.04.2024 r.;
Babki Oleckie, 06.05.2024 r.
Wspólne sadzenie drzew i krzewów 
podkreśla naszą troskę o otaczającą 
przyrodę. Rośliny są nie tylko „zielony-
mi płucami” naszej planety, ale również 
prawdziwymi cudami natury, które 
wpływają korzystnie na ekosystem 
i jakość życia ludzi i zwierząt. Z tego 
też powodu zachęcamy wszystkich do 
przyłączenia się do tej akcji i podejmo-
wania działań na rzecz ochrony nasze-
go środowiska naturalnego. Każdy gest 
ma znaczenie, a razem możemy doko-
nać wielu pozytywnych zmian.
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Banie Mazurskie, powiat gołdapski
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20.02.2024 r., Olsztyn: „Nie daj się zła-
pać na dezinformację!” – warsztaty dla 
nauczycieli.
21.02.2024 r., Olsztyn: „Prawda vs. 
fałsz. Walka z dezinformacją” – warsz-
taty dla uczniów.
29.02.2024 r., Gołdap: „Rozwijam 
skrzydła” – warsztaty.
05.03.2024 r., Olsztyn: „Głosuję = De-
cyduję” – debata oksfordzka uczniów 
szkół ponadpodstawowych.
08.03.2024 r., Olsztyn: „Siła kobiet, 
moc głosu” – konferencja.
14.03.2024 r., Olsztyn: „Rolnictwo dla 
Przyszłości: 20 lat Polski w Unii Euro-
pejskiej. Dokąd zmierza Wspólna Poli-
tyka Rolna?” – konferencja.
16.03.2024 r., Babki Oleckie: „E-oby-
watele. Warsztaty rozwoju kompeten-
cji cyfrowych”.
21.03.2024 r., Borawskie: „E-obywa-
tele. Warsztaty rozwoju kompetencji 
cyfrowych”.

21.03.2024 r., Lidzbark Warmiński: 
„Aktywni Błękitni witają wiosnę” – sto-
isko informacyjne.
25.03.2024 r., powiat olsztyński: ogło-
szenie konkursu plastycznego „Ilustru-
jemy baśnie duńskie”.
26.03.2024 r., Kętrzyn: Konkurs Pięk-
nego Czytania.
26.03.2024 r., Łęgajny: Turniej Wiedzy 
o Unii Europejskiej.
11.04.2024 r., Mrągowo: „Rozwijam 
skrzydła” – spotkanie z młodzieżą, 
warsztaty.
11.04.2024 r., Olecko: „Seniorzy w UE” 
– prelekcja dla studentów UTW (uni-
wersytetu trzeciego wieku).
12.04.2024 r., Warszawa: wizyta 
z młodzieżą w centrum multimedial-
nym Europa Experience.
17.04.2024 r., Giżycko: Targi Pracy 
i Edukacji – stoisko informacyjne.
18.04.2024 r., Giżycko: prelekcja pod-

czas konferencji „Teraz My”.
18.04.2024 r., Olsztyn: „Polityka zdro-
wotna UE” – debata.
19.04.2024 r., Olsztyn: „Gwiezdny 
Krąg” – II etap olimpiady wiedzy o Unii 
Europejskiej.
19–26.04.2024 r., województwo war-
mińsko-mazurskie: „Dzień Ziemi z ED 
Olsztyn i W-MIR” – sadzenie drzew 
i krzewów.
20–21.04.2024 r., Olsztyn: Wiosenne 
Targi Ogrodnicze – stoisko informacyj-
ne.
22.04.2024 r., Pisz: „Rozwijam skrzy-
dła” – spotkanie z młodzieżą, warszta-
ty.
22.04.2024 r., Uzdowo: wręczenie 
nagród w konkursie fotograficznym 
„Zimowi twardziele w mojej miejsco-
wości”.
24.04.2024 r., Olsztyn: spotkanie 
z uczniami ZSE-H na temat programów 
UE, skierowanych do młodzieży.

DZIAŁALNOŚĆ EUROPE DIRECT OLSZTYN
W OKRESIE LUTY–KWIECIEŃ 2024 R.
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ARTYKUŁ SPONSOROWANY

Fot. na okładce: Rainer Schütz, Colours of Spring


